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בוגרים ובוגרות יקרים ויקרות,
רצינו לשלוח לכם כמה מילים לחיזוק הרוח, 

והנה נדמה שככל שהזמן עובר, יש פחות ופחות מילים ליותר ויותר... 
אני חושבת הרבה מה טעמן של מילים בזמן הזה, לפעמים נדמה שהכל הוא פלסטר.... 

אבל אנחנו יודעים שבמהות של הדבר, זה לא כך. 
שמילים טובות מחזקות ומגביהות את הרוח, שחיבוק אחד, תפילה, מחשבה, 

עין טובה על החיילים שלי, זה עולם ומלואו. בכל זאת, מגישים לכם את פק"ל הרוח הזה, 
לזמני מנוחה, לימוד ותפילה, ואת כל ליקוט המילים הזה 

שכל פירושן הוא הגעגוע שלנו אליכם, הדאגה הרבה,
 והרצון לשלוח כוחות ולחזק את הרוח והלב במלוא האהבה.

לילה כיום יאיר\ אביתר בנאי

בשבוע האחרון הולך איתי השיר הזה של אביתר בנאי. 
כולנו נלחמים - מי שבחזית ומי שבעורף. נלחמים באויב, 

נלחמים על חברים, משפחה, מולדת, נלחמים על שגרת היום, על מצב הרוח והחוזק. 
לפעמים נדמה שהמגנט שואב אט אט למטה, והנה מילת עידוד קטנה, 

ההרגשה שאני לא לבד, פעולה שמניעה לעוד פעולה, מרימה לאט בחזרה מעלה. 
כמה שחיזוק הנפש חשוב כל כך בימים אלו, שיחסי האמון בנינו, הכנות והיושרה, 

החסד והדין הולכים יחד ומצילים נפשות. אנחנו רוצים לחזק אתכם 
ולהחזיק יחד את התקווה, את הרוח והאמונה, את המקום של האפשרי, 

כולנו יחד משתתפים בקרב הזה על רעיון ועל דרך של טוב. 
ואלוהים אדירים, איזה קרב. הקרב על המים הרבים, 

לא להפסיק לגלות עוד מעיינות בקרבנו, עוד אהבה גדולה שאפשר להרבות. 
ישנן מילים שמתערערות לנו בתקופה הזו, אבל גם ישנן מילים כמו אמון, אמונה, יושרה, 

שייכות, ערבות, שממלאות את החלל, ממלאות את הבור. 
אמון זו המילה הראשונה שעלתה לי כבר בבוקר השבת השחורה. 

וכמה שיש לנו אמון בכם ואחד בשני. אמון שיאיר את הלילה, ומשבירת הכלים, 
 מהתוהו ומהחושך, יאיר האור הכי נעלה שיש, עולם של אצילות, בריאה ועשייה.

שלא תשכחו את הדרך,  שהפחד והכאב לא יינתבו כנקמה וגזענות
אלא כפעולה של בנייה, תקומה והתחדשות. שנדע לראות ולהאמין בטוב בבני האדם, 

שנצליח להיות אוהבים זה לזה, להסתכל בעיניים טובות ולהמשיך לפעול למענינו 
ולמען עתיד המדינה. מי ייתן, ולילה כיום יאיר.

המשיכו לשתף ולספר, שמרו על עצמיכם,
אוהבים אתכם מאוד

עומר וכרמל, צוות הבוגרים

שׁוּב אֲנִִי נִִלְחָם, שׁוּב אֲנִִי נִִלְחָם

מַגְנִֵט מוֹשֵׁךְ לְמַטָָּה

זֶה בַַּנְּקֻדּוֹת הַקְְּטַנּוֹת

בְַּמִלּוֹת עִידוּד

הַפַַּעַם אֲנְִ'לֹא לְבַד,

אֵיזֶה קְרָב אֱלוֹהִים אַדִּירִים, אֵיזֶה קְרָב

בֵַּין הַבַּוֹר לַמַַּיִם

לְפָָחוֹת יֵשׁ פֶַּה קְרָב, לְפָָחוֹת יֵשׁ מַיִם

פַַּעַם הָיָה רַק בַּוֹר

לַיְלָה כְְּיוֹם יָאִיר...



3

הצעה / אבישי חורי 

הָרַחֲמָן הוּא יִשְׁׁלַח לָנוּ רׁפוּאָה שְׁׁלמה 
יַחֲזִיר לַמָָּקוֹם אֶת רָאשְׁׁי הַתִִּינוֹקוֹת 

יַחֲזִיר לׁאָחוֹר אֶת הַזׁמַן 
יַעֲצֹר אוֹתוֹ בָּׁ-6:28 בָּׁבֹקֶר שְַׁבָָּת, הַשְּׁׁבִיעִי 

בָּׁאוֹקׁטוֹבֶָּר אַלׁפַַּיִם עֶשְׁׂרִים וׁשְָׁלוֹשְׁ 
יַמׁשְִׁיךְ לָנֶצַח אֶת הַמׁסִבָָּה 

 יוריד שְֶׁלֶג גָָּדוֹל וׁלָבָן עַל הָרׁצוּעָה וּסׁבִיבָהּ

הָרַחֲמָן הוּא יׁשְַׁקֵּׁם אֶת הָאׁמוּן הָאָבוּד בָָּרַחֲמִים 
יִתׁפַַּר אֶת הַגָָּדֶר הַקׁרוּעָה 

יׁשְַׁבָּׁשְׁ אֶת תִּׁנוּעַת הַטִילִים 
 הָרַחֲמָן הוּא יׁאַפׁשְֶׁר שְׁוּב לוֹמַר מִלִִּים כְּׁמוֹ אַהֲבָה

הָרַחֲמָן הוּא יִמׁחַק אֶת הַזִכׁרוֹנוֹת 
יִשְׁׁכְִּיח מהילדים 

שְֶׁמָָּה שְֶׁיָָּקֶר, רַךְ, מׁכַכְָּב 
חַיָּׁיהֶם, עׁינׁיהֶם, לׁחַיָּׁיהֶם, הַנְּׁמָשְִׁים 

נׁצָבִים רוֹעֲדִים מִתִַּחַת 
לׁסַכְִּין

אבישי חורי, מכינה י"ד
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חברים,
רציתי לפתוח ב"שלום", אבל אז נזכרתי בהלכה 

שאין אומרים "שלום" בבית האבל.
איני יודע מי מכם הקוראים עתה את דבריי אבל ממש, 

ומי מאיתנו אבל עם אחרים,
אבל אני מבקש לפתוח בנחמה: תנוחמו מן השמיים, המקום ינחם אותנו.

מה עוד ניתן לומר? הייתי מבקש בעיקר לשמוע אתכם, בכל מקום שאתם, 
רק להקשיב, אבל נתבקשתי לכתוב כמה מילים. 

מקווה שמילותיי יהיו נכונות לכם.
בימים אלו אני חושב הרבה על אבותינו ואמותינו בגלות, 

שלא זכו למה שאנחנו זכינו. כשהם עברו פוגרום, 
הם לא יכלו לקוות לניצחון, ספק בעיניי אם גם התקווה

לשיבת ציון יכלה לתת להם כוח באותם רגעים נוראים. מה החזיק אותם? 
איך הם המשיכו לדבוק ביהדותם, עליה שלמו מחיר כה כבד? 

איך מסרו את נפשם על קידוש השם?
בתפילת שחרית מסתתרות כמה מילים שבדרך כלל מדלגים עליהן, 

הן נמצאות היכנשהו שם בין ברכות השחר לפסוקי דזמרא, 
אבל עבורי הן יקרות מאוד ואני משתדל לאמרן בכל פעם שאני מתפלל:

נִוּ? נִוּ? מַה כְֹּחָֽ ינִוּ? מַה יְשׁוּעָ תָֽ נִוּ? מַה צִִּדְקוֹ תָֽ ינִוּ? מֶה חַסְְ דָֽ נִוּ? מֶה חַיָֽ מָה אָָֽ

עְתָ לּוֹ  ךָ, בְנִי אַברָהָם אֹ�הַבְךָ שֶׁנִּשְׁבַָֽ חְנִוּ עַמךָ בְנִי בְרִִּיתֶָֽ נִוּ?... אֲבָל אֲנִַָֽ מַה גְבוּרָתָֽ

ךָ  חַ, עֲדַת יַעֲקְֹּב בִַּנְִךָ בְכוֹרֶָֽ ידוֹ שֶׁנִֶעֱקַד עַל גַבי הַמִַּזְבָֽ ע יִִּצְחָק יְח�ִ רֶַֽ בְהַר הַמַֹּרִִּיָה, זֶָֽ

אתָ אֶת שְׁמוֹ ישְרָאל  חְתָ בוֹ קָרָָֽ בְתָ אוֹתוֹ וּמִַּשִִּמְחָתךָ שֶׁשָמַָֽ שֶׁמאַהֲבָתךָ שֶׁאָהַָֽ

נִוּ... ים גוֹרָלנִוּ וּמַה יָפָָה יְרֻ�שָתָֽ נִוּ וּמַה נִָע�ִ ינִוּ מַה טָּוֹב חֶלְקָֽ וִּישֻׁ�רוּן... אַשְׁרָֽ
יהודי אינו אדם שבוטח בכחו, גם לא בחסדו. הוא יודע שאין הוא יכול להושיע, 

שהוא עלול למות בשואה, ושאין לו גבורה. ועדיין, הוא מאושר בחלקו, 
בהיותו שייך לעמו האהוב של אלוהים, בהיותו שמח בירושתו, בדרך חייו.

אלפיים שנה נשאנו את גורלנו לעבור מחורבן לפוגרום, משמד לשואה, 
כי שמחנו בדרך חיינו. היינו רדופים ומושפלים על ידי חזקים ממנו, 

אבל לבנו דבק בדרך חיינו. ידענו: הם הרעים ואנחנו הטובים – 
ודי היה בזה כדי שנמשיך במסירות הנפש שנדרשה מהיותנו יהודים.

כיום יש לנו כוח להגן על עצמנו, 
אך אני מרגיש שהמערכה הנוכחית אינה שונה.

זה לא רק הם נגד אנחנו, זו לא רק מלחמה על הבית. 
זו מלחמה קיומית על דרך חיינו.

לא נהיה כמוהם, לא ניתן לרגש הנקמה לנצח אותנו, 
לא נאנוס ולא נפגע בילדים, חס ושלום. הם אבדו צלם אנוש, 

ואנחנו נמשיך לראות צלם אלוהים בכל אדם. ניאבק למען הטוב נגד הרוע. 
נִוּ. ים גוֹרָלנִוּ וּמַה יָפָָה יְרֻ�שָתָֽ נִוּ וּמַה נִָע�ִ ינִוּ מַה טָּוֹב חֶלְקָֽ אַשְׁרָֽ

שלכם
דרור בונדי
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שמות / בכל סרלואי 
)ג׳ חשוון התשפ״ד(

אֱ־לֹהׁי אֳפָקִים, אֱ־לֹהׁי בָּׁאׁרִי, אֱ־לֹהׁי זִיקִים, אֱ־לֹהׁי חוֹלִית,
אֱ־לֹהִי יָכִינִי, אֱ־לֹהׁי יִשְׁׂרָאׁל, אֱ־לֹהׁי כְּׁפַר עַזָָּה, אֱ־לֹהׁי כְִּסּוּפִים, 
אֱ־לֹהׁי כְֶּרֶם שְָׁלוֹם, אֱ־לֹהׁי מָגׁן, אֱ־לֹהׁי מׁפַלִּׁסִים, אֱ־לֹהׁי נַחַל 
עֹז, אֱ־לֹהׁי נִירִים, אֱ־לֹהׁי נִיר עֹז, אֱ־לֹהׁי נִיר יִצׁחָק, אֱ־לֹהׁי נִיר 
עַם, אֱ־לֹהׁי נׁתִיב הָעֲשְָׂרָה, אֱ־לֹהׁי נׁתִיבוֹת, אֱ־לֹהׁי שְׁׂדׁרוֹת, 
אֱ־לֹהׁי סוּפָה, אֱ־לֹהׁי סַעַד, אֱ־לֹהׁי עׁין הַבָּׁשְׂוֹר, אֱ־לֹהׁי עׁין 
רׁעִים אֱ־לֹהׁי  גַָּן,  פַּׁרִי  אֱ־לֹהׁי  עֲלוּמִים,  אֱ־לֹהׁי  הַשְּׁׁלוֹשְָׁה, 

אֱ־לֹהׁי שְַׁבַָּת קֹדֶשְׁ, אֱ־לֹהׁי תִּׁמִימוּת שְֶׁלֹּא תִָּשְׁוּב עוֹד,
אֱ־לֹהׁי עׁינַיִם שְֶׁלֹּא יׁעָצׁמוּ, אֱ־לֹהׁי הַיָּׁלָדִים הַמָּׁתִים,

אֱ־לֹהׁי הַבָָּתִִּים הַשְּׁׂרוּפִים, אֱ־לֹהִים
בָּׁצָרָה וּבַשְִּׁבׁיָה

.

בָּׁאׁיזֶה שְׁׁם אֶקׁרָאֶךָָּ עַד שְֶׁתִַּעֲנׁנִי.
אֲנִי יׁרׁאָה עַל הַבָָּשְָׂר, חֲרׁדָה מׁהָאָדָם

עֲזוּבָה וּמׁרוּדָה בָּׁאׁין פַָּנֶיךָ.
לַמָּׁדׁנִי סָתוּם מִן הַמָּׁפֹרָשְׁ שְָׁעָה שְֶׁאַתִָּה נִגׁלָה

בָּׁזַעַם, נוֹכׁחַ בָּׁמַרׁאוֹת הָאׁימָה.
רִבָּוֹאוֹת אָדָם, רׁסִיסׁי הַנְֶּפֶשְׁ

הֲלוּמׁי כְּׁאׁב אָתָאנוּ לׁחַלִּוֹת פַָּנֶיךָ.
בָּׁהׁאָסׁף כְָּל הַשְּׁׁמוֹת, הַפַָּנִים, הַמָּוֹרָאוֹת

רַק גָּׁעִיַָּת שְׁוֹפָר מָרָה מִנְֶּפֶשְׁ
אַיֶָּכְָּה
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אני מקווה שהרמב"ם יסלח לי על שאני מצטט משהו 
מכתבי הארכיאולוג פסח בר אדון. הוא היה חניך ישיבה מוסרניקית 

שהפך עם עלייתו לבדואי מעורה, לחופר חפירות ושומר.
בימי מלחמת העולם השנייה הוא כתב שהוא יושב לנחם את הריבונו של עולם 

הבוכה על עולם האדם בימי השפל שלו. בימי הרצח ואובדן הצלם. 
באותם רגעים איבד את המשמעת הרמב"מית שלו 

וניחם את האל על אסונו הגדול. 
בימים אלו נזכרתי ברשימה ההיא בגלל הקריאות הגסות 

שליוו את הפוגרום 'אללה אכבר'. אחרי פרוייקט הרצח תחת דגליו הכוזבים 
של אללה שזנח את בני האדם כשהופיע על דגלם. 

אני נזכר בשיחה מוזרה שהתקיימה ברשות הדלאי-למה בעמק הירדן. 
היו שם נציגי הקתולים והפרוטסטנטים באירלנד, רב ישראלי וסופי מוסלמי. 

אני חושב שאני הייתי החילוני היחידי. שאל הקתולי, 
איך זה שאלוהים מוביל אותנו לכל המלחמות? והדלאי למה השיב, 

שאם בשם האלוהים נעשה עוול כזה, צריך לפרק את בתי התפילה של כולם. 
אנחנו צריכים ללמוד כיצד אלוהים יכול להיות דגל לעבודה זרה 

של כניעה ליצרים אפלים שמקבלים תמיכה מההיסטוריה. 
העולם צריך להגן על עצמו מפני חילוניות של צלב קרס ודתיות קנאית 

של רוצחים בשם אללה. מלאכת השיקום קשה, שנים רבות לקח לתקן רוחנית 
את גרמניה ויפן. כמה הרס ודם בשביל זריחת הומניזם לכמה שנים...

אחד מותיקי המתפנים סיפר לי שפגש אחד מהצעירים בקיבוצו שאמר לו: 
'אתה כבר בנית את חייך, יש לך ילדים ונכדים דרכך סלולה. 

אני בראשית דרכי ובמצב הזה אני רוצה להיות אחראי 
שאצליח לבנות חיים לי ולמשפחתי. על כן אני לא יודע מה אעשה 

בחלוף הימים הנוראים הללו. האם אחזור לקיבוצי?'
טוב שהוא מחשב את דרכו מחדש, בוחר את דרכו מחדש. 

אני מאמין שיגלה בו כוחות בונים שלא בורחים מאחריותם  ולא מקבלים 
אותה בכפייה. 

מה יכול זקן כמונִי לאחל לכם תלמידיי היקרים? 
שתוכלו להפָוך את הפָחד לכוח מזהיר אך לא משתק. 
שתדעו להפָוך את הייאוש למקור אנִרגיה ואומץ לב. 

שלא תתנִו לשנִאה המוצדקת לכבוש ולאטום את הלב. 
דמעות אינִן מכבות בהכרח לפָידים, הן יכולות גם להדליק אותם. 

נִהיה אחד עם השנִי, אחת עם השנִייה. נִיתן לדמעות לְדַבֵַּר, 
ונִנִסְה לרקוד את ריקוד החיים המבקשים לתקן. 

לפני כמה חודשים הוצאתי ספר וקראתי לו 'מן המדרון' . 
שאלו אותי, למה כותרת כזו? והשבתי שהדבר בא עם הגיל. 

שהזיקנה היא קובעת את הכיוון. 
אך ידעתי גם אז, כי המורד והעלייה מצויים באותה דרך. 

אני מאמין כי אתם צעירים הבונים את חייכם בצל הימים האפלים, 
תוכלו לשאת על כתפיכם את משא העלייה. הרי רק מהצל מגיח האור.
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"שלום רב לך ברגינסקי,
 

ברצוני לכתוב לך כמה מילים לפני יציאתי. 
אין זאת פרידה - נפרדנו כבר בארץ. 

אבל אני מרגישה צורך להגיד לך כמה מילים כלחבר טוב וקרוב. 
אני יודעת שיכולים להיווצר מצבים שתהיו באי - ביטחון הקשר לגורלנו. 

או בוודאות גמורה של מצבים קשים. ואני יודעת שאז תשאל מעצמך שאלות- 
ואני רוצה לענות לך למפרע. לא בשם אחרים, רק בשמי. למרות שאני יודעת 

שכולם מרגישים כמוני.
 

אני הולכת מתוך שמחה, מתוך רצון חופשי ומתוך הכרה ברורה 
של הקשיים אני רואה זכות בהליכתי וגם חובה. 

ותעזור בכל מקום ומצב הידיעה שאתם עומדים מאחורינו. 
יש לי גם בקשה אליך שאולי מיותר שאגיד, אל אני מוכרחה. 

אנחנו רגילים שמעשי החברים יהיו ידועים ברבים. 
כולם חיים יחד את ההצלחות והקשיים. אבל אתם מוכרחים לדעת 

שבעד סיפוק החברים אשרא רוצים לדעת על גורלנו, 
אנחנו יכולים לשלם מחיר יקר מאוד. כל מילה של ההערכה ופרסום- 

אתה יודע מה פירושה.
 

אינני רוצה להרבות במילים. אבל לפני הנסיעה 
אני מוכרחה עוד להודות לך בעד כל העזרה שקיבלתי ממך. 

ובעד היחס החברי בו נתת אותה. ועל שאר הדברים נדבר כשאחזור. 
עד אז ברכת שלום חמה.

 
מהגר

)הגר - כינוי לחנה בתפקידה וכינוי להונגריה בפי היהודים בימי הביניים.(
 

רואים שסנש נכונה לתפקיד ואוהבת את החיים. היא איננה לבד 
דווקא משום שהיא יוצאת לתפקיד. מבינה כי לא מדובר רק עליה ועל חייה 

אלא שהדברים נוגעים ליקרים לה. 
לידידים ולאמא שחשבה שבתה במקום בטוח. 

תמיד חנה ערה לכך שהחלטה שלה היא לא רק שלה 
אלא גם של חבריה ומשפחתה. 

לצערי אני יודע ששמועות על צניחתה הגיעו לירושלים 
לחוג חברים שלה מהונגריה באוניברסיטה עוד לפני שנתפשה 

דבר שעורר תהייה אם הדבר לא תרם לסופה.

מכתב מחנִה סְנִש מערב צאתה לשליחות, 

מיועד לברגינִסְקי - פָעיל בקיבוץ המאוחד שגייסְ חלק נִיכר מהצנִחנִים.
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אִם יִהׁיוּ - וׁיִהׁיוּ - רׁגָעִים שְֶׁיָּׁהָפׁכוּ לָךְ
יוֹם לַחֹשְֶׁךְ וׁלׁיל-

לׁלֹא תִּׁנוּמָה מִנְּׁפִילָה אֶל תִּׁהוֹם.
גַָּם בַָּשְָּׁעוֹת הַקֵָּשְׁוֹת, הָרׁיקוֹת

מִטַַּעַם וׁתַכׁלִית, אַל תִִּשְׁׁכְּׁחִי אַל תִִּשְׁׁכְּׁחִי
אֶת חֲלוֹמוֹתַיִךְ הַכְּׁחֻלִִּים

שְֶׁלִּׁמַעֲנָם כְּׁדַאי לָקוּם, לׁהִתׁחַזָּׁק
וּלׁבַלִּוֹת אֶת הַתִָּפׁל-

וׁכִי יׁשְׁ חִנְּוּךְ הַמׁצַפֶַּה מׁעׁבֶר לָרֶכֶס
כְּׁמוֹ הָאוֹר שְֶׁהוֹלׁךְ עִמָָּנוּ בָּׁכָל הַדְּׁרָכִים,

בָּׁאַהֲבָה תִָּמִיד,
אִמָָּא וׁאַבָָּא

אבא קובנר

בוגרים יקרים, אני שולח לכם מכתב זה, שכתבתי לכם 
לתלמידיי, נושאי געגועיי. 

אני מצרף כמה קטעים. האחד, מכתב של חנה סנש לפני צניחתה 
והשני, שיר שכתב אבא קובנר לבתו ערב גיוסה לצבא.

אני מקווה שמשהו מזה יביא תועלת. 
ואם לא, גם הסל יודע לרחם על כוונות טובות. 

 
שלכם

מוקי צור 
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וַיְהִי דְבַר יְהֹוָה אֵלַי לֵאמֹר:

זָכַרְתִִּי לָךְ חֶסְֶד נְִעוּרַיִךְ אַהֲבַת כְְּלוּלֹתָיִךְ  יְהֹוָה  יְרוּשָׁלַם לֵאמֹר כְֹּה אָמַר  בְאָזְנִֵי  וְקָרָאתָ  הָלֹךְ 

לֶכְתִֵּךְ אַחֲרַי בַַּמִַּדְבַָּר בְַּאֶרֶץ לֹא זְרוּעָה:

קֹדֶשׁ יִשְְׂרָאֵל לַיהֹוָה רֵאשִׁית תְִּבוּאָתֹה כְָּל אֹכְלָיו יֶאְשָָּׁמוּ רָעָה תִָּבֹא אֲלֵיהֶם נְִאֻם יְהֹוָה:

ירמיהו ב'

באהבה,
בתקוה,

ובהצלחה.
ה' ישמור עליכם ועלינו ועל כלל ישראל.

יגאל סימון

אסְור  מלחמה  בימי  אשר  האיש,  הוא  שהמשורר  העמוקה,  ההכרה  לי  ״מכאן 
למשורר  היא  בלבד  זכות  לא  החיים...  הערכים האמיתיים של  את  לשכוח  לו 
היודעים  לילדים  הפָורחים,  לאילנִות  לטבע,  שירו  לשיר  הזוועה  בימות 
בעולם  קיימים  כי  הוא,  אדם  עדיין  כי  לאדם,  להזכיר  החובה  אלא  לצחוק, 
יותר.. ליקרים  החיים  את  העושים  והנִצחיים  הפָשוטים  הערכים   אותם 
 להזכיר לאדם, כי בכל עת ובכל שעה - לא הוחמץ עדיין המועד לשוב ולהיות אדם
פָנִיה, על  החיים  ואת  הזאת  בארץ  האדם  את  אוהבת  שהשירה  זמן  כל   כי 

כדאי וראוי גם לו, לאדם, לאהבתם, להעריכם, לשמור עליהם.״

לאה גולדברג, 1939
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המפָקד – יגאל אלון, מסך של חול פרק ט'

המפקד הוא אבי היחידה, פירושו של דבר, שהוא מטפח את היחידה כמשפחת – 
לוחמים, קטנה או גדולה, בהתאם לתפקידו ולמספר הלוחמים שברשותו, שהוא 

רואה עצמו אחראי להם, אב הדואג למשפחתו.
לשיא  תביעותיו  מגיעות  לעתים  מאנשיו.  הרבה  הטבע  בדרך  תובע  המפקד 
דואג  גם  אלא  בלבד  תובע  יהא  לא  כי  איפוא  הוא,  הדין  מן  האנושי.  המאמץ 
לאנשיו ואוהב אותם כנפשו... ראה את חייליך כילדך וילכו אחריך אל העמוקה 
שבבקעות; "ראה אותם כבנים החביבים עליך ויעמדו ימינך עד מוות". הנפלא 
שבאמירה זאת, אינו בתוכנה בלבד, שהרי רבים האומרים כן, אם כי לא רבים 
העושים. הנפלא הוא, שדברים אלו נאמרו לפני כ – 2,450 שנה על ידי חכם-
המלחמה הסיני הקדמון. כבר אז הובן כהלכה תפקידו של מפקד לגבי אנשיו 

וערכו של המוראל בקרב הלוחמים.
לחייבם  לוחמים,  על  לפקד  סמכותו  את  מפקד  ישאב  שממנו  המעין  מהו   ...
במשמעת, בתפקידי- שגרה יום-יומיים ולהובילם לקרב? האמנם המקרה הזה 
צפון רק ביפוי הכח הרשמי בלבד? כתב המינוי- שאי אפשר בלעדיו, כמובן – 
יספיק לו בשביל לקיים בידיו סמכות של ממש, רק בימים הראשונים לפעולתו, 
לפי שכל מפקד, כבעל גושפנקא רשמית, נהנה ממקדמת אמון מצד חניכיו. אולם 
משעה שנטל לידיו את רסן הפיקוד, לא עוד תעמוד לו הסמכות הפורמלית, 

אלא אם יכבוש לעצמו בהכרת אנשיו סמכות אישית משכנעת.
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"כל העולם הוא בית לציפָור במעופָה" )אתי אנקרי(

עשרה דורות לפניו עשה נוח צהר לתיבה
והוא נשאר רק עם הצהר, כולו פתוח לעולם

ואברהם הינו יושב פתח האוהל, 
והוא כאוב, פצעי המילה זועקים את שלהם

וחם בחוץ שהרי יצאה חמה מנרתיקה,
והוא כבר מזמן לא נער
אך משימתו ברורה לו, 
ונברכו בך, והיה ברכה.

והאוהל פתוח לארבע כנפות הארץ,
שמא יבוא אורח, אולי יהיה צמא או רעב,

אולי יצטרך מקום להניח את הראש.

והעיניים נישאות והנה אורח ועוד אחד ועוד אחד
והישיש הכאוב מתחיל לרוץ,

את החום הלוהט שכח מאחור,
והוא משתחווה ארצה,

ומזמין מכל הלב, ודואג ושואל ונותן
והנה כבר הלחם והעוגות והבקר

והאורח כבר בן בית,
ואפילו שרה אשר לה חדל להיות אורח כנשים

מתבשרת באורח חדש שעתיד להיוולד ממעיה.

בדיוק כשם שהציפור במעופה היא בביתה, כך גם האדם אשר מונח על מקומו 
וממש את ייעודו נמצא בבית, אוהל הפתוח לארבע כנפות הארץ מלמד שהעולם כולו 

הוא ביתו של אברהם ומכאן יכול האדם לנוע בשני מסלולים, 
הראשון כוחני ניגונו הוא ניגון הבעלות והשליטה דגלו הוא הגאווה 

השני הוא עדין, ניגונו הוא השליחות, הדאגה לאחר דגלו הוא ענווה והכנסת האורחים.
אברהם בחר במסלול השני העולם כולו הוא ביתו, כולו מבקש להביא ברכה, 

לדאוג לכלל ומילא לאורחים, אפילו למלצר דואג אבא אברהם 
שהרי את הכל אברהם עושה כמעט לבדו אך לפתע הוא מבקש עזרה "יוקח נא מעט מים" 

ורש"י מלמדנו שנעזר הוא בשליח, ולכן הוא מבקש בנימוס, "יוקח נא" 
ולכן למרות שהכל ניתן בשפע וברוחב לב, חס אברהם על המלצר 

ומבקש שיביא רק "מעט מים" פשוט משום שאוהלו פתוח לארבע כנפות הארץ 
והוא כולו חסד וצהר ועיניו רואות הכל אפילו את האורחים שלא תיאמו הגעתם 

ואת המלצר נטול השם והפנים, וייעודו לא יושלם עד שאחרון האורחים ואחרון המלצרים 
לא יתברכו בו. אברהם איש החסד הגדול, פשוט מתנהל בעולם כציפור 

שבמוטת כנפיה העדינות מבקשת לטהר את האוויר, 
להפוך את העולם למקום שיש בו עוד קצת מקום. יהי רצון שגם אנחנו

שלומי טמסות
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חברים יקרים שלום,

מקווה שאתם בטוב. ביקשו ממני לשלוח מילות חיזוק לשאלה 

'מה נותן לי כח בתקופה הזו?'

אז לפני שאני נכנס לשאלה, אני רוצה להזכיר לנו למה אנחנו כאן. 

אני נמצא בצפון כבר מהשבת הנוראית בה התבשרנו על הבשורה הקשה, 

התעוררנו לבוקר מזוויע ואנחנו מאז נמצאים פה בלחימה מול חיזבאללה, 

ב"ה אנחנו פוגעים באויב, וככה טיפה לזכר אותנו על איפה אנחנו נמצאים ולמה, 

ורק אפילו המחשבה שלפני 100 שנה יכל להיות אירוע דומה לאירוע 

שקרה בשבת השחורה ופשוט לא היה מה לעשות, 

פשוט היינו מקווים שזה לא מהמשפחה וזה לא מקרבה, 

והנה היום אנחנו זוכים שיש לנו את הזכות להגן על עצמינו, להגן על העם שלנו, 

וזה דבר שצריך להודות עלייו, בכל רגע ורגע. אני רוצה להתייחס לשאלה ששאלו אותי 

מה נותן לי כח בתקופה הזו, אז אני חושב שהדבר שנותן לי הכי כח זה אתם. 

אבל לא רק אתם בכפרי סטודנטים, אלא אתם הציבור שלנו, החברה הישראלית, 

עם ישראל, ההירתמות המדהימה הזו שלכם בעורף, לכל אחד ואחד, לכל קשיש וזקן, 

לכל בודד וגלמוד, לכל ילד וילדה, לכל חייל ולוחם היא הירתמות שהיא מרגשת, 

המלחמה שלנו היא לא מלחמה רק על אדמה, היא מלחמה על רעיון. 

מלחמה על רעיון, על רשע, אל מול טוב, אל מול חסד, אל מול עזרה הדדית, 

אל מול זה שאפשר לייצר כאן חברה אחרת, חברה שתומכת אחד בשני, 

חברה שחיה אחד בשביל השני, חברה שחיה על ייתרון של ראיית הזולת, 

של אכפתיות, של ממלכת כוהנים וגוי קדוש, ואור לגויים. אל מול חברת מוות והרג. 

ועל זה אנחנו נלחמים, לא רק על פיסת אדמה, ובכל פעם שאני נכנס לאיזהשהיא קבוצה, 

כל פעם שאני רואה את מעשי החסד העצומים, ההתנדבות, העזרה ההדדית, 

את הדאגה לאחר, זה נותן לי כח, ומזכיר לי על מה אנחנו נלחמים. 

אנחנו נלחמים על רעיון אחר, על רעיון של מלכות, של טוב וחסד, מלכות השם בעולם, 

ובשם זה אנחנו נאבקים ונלחמים. וכשאתם עושים חסד שם מאחורה זה נותן לנו כח. 

אנחנו לא רואים כאן הרבה חדשות, ולא מעורבים הרבה בדברים אחרים שקורים בארץ, 

אבל כל מעשי הטוב והחסד שלכם נותנים לנו כח ומחזקים אותנו. אז תודה לכם, תמשיכו. 

אני מקווה שהתפכחנו ושנעשה תשובה על התקופה האחרונה,

ושנבין שרק ביחד אנחנו יכולים, וננצח 

רק ביחד אנחנו מגלמים את התפקיד שלנו בעולם. 

אני אוהב אתכם ושהשם ישמור אתכם ואת משפחתכם. 

שולח ניחומים לכל חברינו שספגו אבל ואובדן. בע"ה בבניין ציון ננוחם. 

שיהיה בשורות טובות וכל טוב, 

יצחק פרידמן




